
Iz naše stanovske 
organizacije. 

Gibanje okrajnih društev 
v Sloveniji. 

Vabila: 
= Odborova seja okrajnega učitelj

skega društva za Ljubljansko okolico se 
vrši 19. marca t. 1. v Učiteljski tiskarni 
ob 10. uri dopoldne. Udeležba dolžnost. 

Poročila: 
r UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 

BREŽIŠKI IN SEVNIŠKI OKRAJ je ime
lo svoj občni zbor dne 9. februarja t. 1. v 
Brežicah. — Navzočih od 60 članov 48

Tov. predsednik se v nagovoru spo
minja v decembru pret. leta umrlega 
nekdanjega predsednika našega društva, 
nadučitelja Morica iz Sv. Petra. Obenem 
tudi pozdravlja nove društvene člane: 
Jereb Frana, Miklavčič Antonijo, Ježov
nik Antonijo, Šuligoj Savico, Lang Hildo, 
Rainer Dragico, Štravs Milana in Župevc 
Slavkota. 

Letno poročilo izkazuje ob koncu po
slovnega leta 60 članov. Vsi društveni 
sestanki so bili dobro obiskani v dokaz, 
da se članstvo zaveda svoje dolžnosti. 

Blagajna je v preteklem letu lepo na
predovala. Društveno premoženje znaša 
2346.14 Din — seveda le na papirju; res
nici na ljubo pa je blagajna nekoliko lažja, 
ker imamo par tovarišev, ki še niso po
ravnali zaostale članarine. Želeti bi bilo, 
da store isti nemudoma svojo dolžnost! 

Predavanji. 1. Tov. Drnovšek nam je 
v kratkem obrazložil pomen in cilje 
»P o m 1 a d k a r d e č e g a k r i ž a « in 
je mnenja, da sedanje razmere naših dveh 
okrajev niso ugodne za širjenje ideje »P. 
R. Kr.«, ker je treba pri ljudstvu najprej 
odstraniti materializem in ustvariti novo 
generacijo. Pozneje pa bo učiteljstvo to 
idealno nalogo izvrševalo tudi brez čla
narine. K temu poročilu se na predlog 
tov. Čopiča soglasno sprejme sledeča re
solucija: 



Sedanje socialne in gospodarske raz
mere naših dveh okrajev za enkrat one
mogočajo ustanavljanje »P. R. Kr.« po 
razredih. 

Olede vzgojnih in moralnih načel, ki 
jih propagira »P. R. Kr.« je učiteljstvo že 
tudi dosedaj delovalo v tem smislu In bo 
tudi v naprej.« 

2. Nadalje nam je tov. Čopič obšir
neje raztolmačil najvažnejše točke o 
» N o v i s l u ž b e n i p r a g m a t i k i z a 
c i v i l n e d r ž a v n e n a m e š č e n 
ce«, za kar je žel splošno odobravanje. 

Na predlog predavatelja se je sogla
sno sprejela sledeča resolucija: 

»Poverjeništvo UJU v Ljubljani se 
poziva, da deluje z vsemi močmi, 

a) da ostane učitelj nepremestljiv na 
podlagi čl. 71., odst. 7. uradniške pragma
tike. 

b) da minister za nar. zdr. izda iz
vršilno naredbo k čl. 112. uradniške prag
matike, 

c) da se za učiteljstvo predpišejo pri
merni disciplinarni predpisi na podlagi 
čl. 170. uradniške pragmatike.« 

Volitve. Ker je dosedanji društveni 
predsednik tov. Knapič Janko, ki je vodil 
društvo celih 25 let, podal izjavo, da iz 
zdravstvenih ozirov ponovne izvolitve 
ne sprejme več, se mu tov. Pečnik Josip 
v imenu društva zahvali za njegovo vest
no in točno vodstvo v tej dobi. Obenem 
se ga soglasno imenuje častnim društve
nim predsednikom. Isto izjavo kot pred
sednik poda tudi podpredsednik tov. To
minc Blaž. nakar se je konstituiral sle
deči o d b o r : Drnovšek Fran predsed
nik, Pečnik Josip podpredsednik. Ravbar 
Ciril tajnik, Gomilšek Ljudmila blagajni
čarka. Kokot Ferdo pevovodja. Čopič 
Venčeslav odbornik. — N a m e s t n i k i : 
Jerše Josip, Novak Vincencija, Vadnal 
Fran. P r e g 1 e d o v a 1 c i r a č u 
n o v : Tominc Avgust. Kladnik Josip, 
Knapič Viktor.. 

Resolucije so se sprejele na predlog 
tov. Drnovška sledeče: 

1. Protestiramo proti žaljivim izja
vam srednješolskli profesorjev, češ, da 
osnovna šola preslabo pripravlja za sred
njo Šolo. Sklicujoč se na ugotovitve svo
jih uradnih predstojnikov konstatiramo. 
da vrši osnovna šola svojo, z zakonom ji 
predpisano nalogo, v polni meri. da pa 
osnovna šola po svojem namenu ni pri
pravljalnica za srednje šole. Priprava za 
sprejem v srednjo šolo je popolnoma pri
vatnega značaja, zato z ogorčenjem za
vračamo slične napade. 

2. Protestiramo proti taksnemu za
konu, v kolikor tangira osnovno šolstvo, 
ker je protiustaven ter zahtevamo njega 
takojšnjo odpravo. 

3. Protestiramo proti protiustavni 
redukciji učiteljic ženskih ročnih del in 
ukinjenju njih sistemiziranih učnih mest. 

4. Protestiramo proti redno se po
navljajočemu prepoznemu obveščanju 
slede praznovanja državnih in patriotič
nih praznikov. 

5. Pristojne oblasti naj že vendar 
enkrat prenehajo z izdajanjem dovoljenj 
raznim »čarovnikom« in drugim delomrž
nežem za »produkcije« po šolah. 

Prihodnje zborovanje meseca maj
nika na Vidmu. 

+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
OKRAJ SLOVENJGRADEC je imelo svoj 
redni občni zbor dne 7. februarja t. 1. Od 
31 članov je bilo navzočih 26. 

Predsednik je otvoril zborovanje, po
zdravil navzoče, zlasti novovstopivšo 
članico tov. Rottovo iz Šmiklavža pri 
Slovenjgradcu in tov. Šinigoja. ki je po 
dolgem bolehanju zopet okreval. Nato je 
kratko orisal društveno delovanje v pre
teklem društvenem letu ter se zahvalil 
vsem članom za pridno udeležbo pri zbo
rovanjih, predvsem tov. Repiču. ki kljub 
daljni in težavni poti nikdar ni izostal od 
zborovanj. Prečital je še došle dopise in 
razpravljal o tekočih društvenih zadevah. 

Poročila funkcionarjev: Tajnica po
roča, da je imelo društvo v preteklem 
društvenem letu 5 zborovanj, na vsakem 
po 1 predavanje. Zborovanja so bila ve
činoma dobro obiskana. Blagajna izka
zuje 3384.62 Din prejemkov, izdatkov pa 
3019.50 Din. torej prebitka 365.12 Din. 
Poravnale so se vse obveznosti. 

Predavanje je radi obolelosti preda
vatelja izostalo. 

Volitve. Izvolil se je stari odbor, le 
namesto odišlega odbornika tov. Mlinše
ka je bil izvoljen tov. Klugler. 

Resolucije: Sprejete in odposlane so 
bile resolucije: 1. Za ukinjenje kolekova
nja šolskih naznanil in izkazov. 2. Glede 
izposlovanja pravice do več nego trikrat
ne polovične vožnje po železnicah. 3. Gle
de izvršilne naredbe k zakonu radi izpla
čevanja stanarine in ogreva do 1. okto
bra 1923. 

Prihodnje zborovanje bo dne 3. apri
la v Slovenjgradcu. 

OBČNI ZBOR OKRAJNEGA 
UČITELJSKEGA DRUŠTVA V DOLNJI 
LENDAVI se je vršil dne 16. februarja 
t. 1. v državni meščanski šoli v Dolnji 
Lendavi. Razen starih in nanovo vpisa
nih članov se je udeležil zborovanja tudi 
okrajni šolski nadzornik g. Cvetko, ki je 
podrobno podal navodila za organizacijo 
»Podmladka Rdečega Križa« ter naglašal 
in po potrebi tolmačil nekatere zadnje za 
Prekmurje važne odloke in dopise šol
skih oblasti. Nadalje je opozoril na teme 
za letošnjo okrajno učiteljsko konferenco 
in podal v to svrho potrebne informacije. 
Tudi iz lastne inicijative je dal nekaj do
brodošlih navodil glede vzgoje in gojenja 
jezikovnega in računskega pouka v 
osnovni šoli. 

Predavanje. G. nadzornik tov. Cvet
ko nam je natanko in razločno razložil 
pomen in podal navodila v »Podmladku 
Rdečega Križa«. Razen tega je naglašal 
in po potrebi tolmačil nekatere zadnje, za 
Prekmurje posebno važne odloke in do
pise šolskih oblasti. Opozoril je na teme, 
ki se bodo obravnavale na letošnji okraj
ni učiteljski konferenci. Podal nam je tudi 
nekaj dobrodošlih navodil o vzgoji in po
uku učnega jezika in računstva. 

Blagajnik poda poročilo o gospo
darskem poslovanju društva v preteklem 
letu in prosi za poravnavo zaostale čla
narine. Omenja neprilike, ki nastanejo 
vsled tega. da se v druge okraje odišli 
člani ne odjavijo pri prejšnjem društvu 
in jih ima raditega blagajničar v evidenci 
ter ima z njimi nepotrebni posel. 

Slučajnosti: Sklene se. da se razpu
sti v našem kraju podružnica F. S., in 
sicer radi premajhnega števila članov. 
Kdor želi, naj pristopi k mariborski po
družnici. 

Protest radi odpusta učiteljic žen
skih ročnih del se na predlog tov. Ber
gantove vpošlje ministrstvu prosvete. 

Protest na naslov ministrstva pro
svete radi ukinitve višjega šolskega sve
ta prečita predsednik ravnatelj Gorišek. 

Volitve novega odbora: Izvoljeni so: 
za predsednika Fr. Golob: podpredsednik 
Drag. Čižek; tajnik Mirko Klanjšček; 
blagajnik J. Preininger; odborniki: Zinka 
Cerjak, Pavla Bregant, J. Aničič; namest. 
odb.: Szep Janez, Flisar Nikolaj in Rantež 
Melhijor. 

Spomenica poverjeništvu UJU in viš
jemu šolskemu svetu, kjer se predlaga 
državne nameščence c e l e g a P r e k 
rrt u r j a in ne . samo v obmejnem pasu 
10 km širine za z v i š a n e d n e v n i c e . 
— Predlog in sestava spomenice po tov. 
Peternelu. — Ker v ministrstvu pro
svete nočejo poznati in se zanimati za 
Prekmurje in njegove razmere, si naj po 
končnem predlogu g. nadzornika Cvetka 
nabavi Učiteljsko društvo list »Narodna 
prosveta« za dva člana, ki bosta poda
jala o njem točna in obširna poročila o 
Prekmurju v informacijo merodajnih kro
gov. 

P. Fer. Saveza ni poslovala, ker ni 
prišlo do konstituiranja odbora. 

r UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
MARIBOR IN BLIŽNJO OKOLICO je 
zborovalo dne 22. februarja t. 1. v deški 
meščanski šoli. Od 116 članov je bilo na
vzočih 96. 

Po običajnem pozdravu poživlja 
predsednik vse članstvo k agilnemu so
delovanju. Vsak član naj poskusi poživeti 
naša zborovanja z aktualnimi predavanji, 
vprašanji in predlogi pedagoškodidakti
ške in šolskopolitične vsebine. 

Predavanje: Tov. Hren nam je v svo
jem predavanju »O utisih iz Prekmurja« 
podal jasno sliko o naši slovenski Sibi
riji« — o Prekmurju. Za svoja zanimiva 
izvajanja je žel obilno priznanje. Na splo
šno željo učiteljstva se predavanje pri
hodnjič nadaljuje. 

Slučajnosti. V interesu šolstva in 
prosvete vztraja društvo glede oblastne 
šolske uprave v Sloveniji pri tozadevnem 
predlogu, ki je bil sprejet ob razpustu 
»Zveze« leta 1922. v Mariboru, da imej 
vsaka oblast svojo lastno šolsko upravo. 
Na omenjeni predlog naj se opozori tudi 
druga društva mariborske oblasti. 

Društvo je sklenilo čestitati pisatelju 
Josipu Kostanjevcu ob njegovi 60letnici. 

Stik z učiteljiščniki. Tov. Hren po
roča, da se je oživotvoril stik z učiteljišč
niki, katerim se predava vsako nedeljo; 
obsk je prav dober. 

Matični listi. Dolgo se je debatiralo o 
odpravi Matičnih listov in Izkazov, a se 
prepušča končna odločitev posameznim 
šolam. 

Neuspehi v srednjih šolah. Višji šol
ski svet opozarja šolska vodstva, da na
vajajo srednje šole med vzroki slabih uč
nih uspehov svojih učencev slabo pod

na osnovni šoli. Odklanjamo v tem 
oziru vsako krivdo. Največja krivda ne
uspehov je v tem, da se sprejema nezrela 
mladina, ki ne more slediti predavanjem 
profesorjev. Za sprejem na srednje šole 

naj bi bilo merodajno izpričevalo osnovne 
šole. ne pa sprejemni izpit. Otrok naj bi 
po dovršenem 5. šolskem letu, ne po 4. 
kakor sedaj, bil sprejet brez izpita na 
srednjo šolo, kakor je to uvedeno za me
ščanske šole. 

Samopomoč. lov. Alt poroča, da 
prizadevanje razširiti Samopomoč na ce
lo oblast, zunaj ni našlo odziva, radi tega 
ostane delovanje Samopomoči omejeno 
kakor doslej na Maribor. 

Brezplačno zdravljenje. Uradniško 
društvo je izposlovalo na inicijativo na
šega društva brezplačno lečenje v držav
ni bolnici III. razr. 

+ KAMNIŠKO UČITELJSKO DRU
ŠTVO je imelo svoj redni občni zbor v 
ponedeljek, dne 18. februarja 1924 ob 9. 
uri v Domžalah. Od 74 članov se jih je 
udeležilo 40. 

Otvoritev in poročila. Tovariš pred
sednik je v svojem pozdravnem nagovo
ru tudi ostro kritiziral napadanje učitelj
stva od strani stranke, o kateri se ni nik
dar pričakovalo in tudi učiteljstvo ni za
služilo takega napadanja. Vsled tega ne 
sme zavladati v naših vrstah maloduš
nost, še bolj se je treba oklepati organiza
cije in iti po začrtani poti naprej. Ministr
stvu prosvete se je odposlala brzojavka 
glede prosvetne uprave. 

Nato sta prišli na vrsto tajniško in 
blagajniško poročilo, kar se je vzelo na 
znanje. Sklenilo se je, da se dotične člane, 
ki ne plačajo članarne, opozori z dopisni
co, ako bi to ne pomagalo, se jim pošlje 
poštni nalog, oziroma se jih črta iz ime
nika članstva. 

Predavanje. Tovarišica Rupnikova iz 
Kamnika je predavala nato o dobesednem 
govoru in tovariš Tiran iz Moravč je po
ročal o Zgečevi brošuri. Obema refera
toma je sledilo učiteljstvo z zanimanjem 
in pozornostjo. 

Volitve odbora so se vršile po listkih. 
Izvoljen je bil zopet stari odbor, in sicer: 
Tomo Petrovec, predsednik; Matija Hiti, 
predsednikov namestnik; Ela Tavčar, 
blagajničarka; Gizela Ušeničnik. tajnica; 
Rudolf Knez, Ante Naiutt, Marica Salaba, 
Viktor Sotenšek, odborniki; Jelo Janežič, 
Zinka Bole. namestnika. 

Predlogi: Tovariš Ravnikar iz Šent 
Ootarda je predlagal sledeče: Učiteljsko 
društvo kamniškega okraja se izreka za 
to. da ostanejo šolski okoliši št. Gotard, 
Motnik, Špitallč in Čemšenik pod ljub
Ijubljansko oblastjo in se jih ne prideljuje 
v mariborsko oblast. 

Tovariš Germek iz Krašnje je pred
lagal tole: Učiteljstvo kamniškega okra
ja izreka svojo veliko nezadovoljnost nad 
upeljavo kolkovanja šolskih naznanil. 
Vsled tega naroča UJU. poverjeništvu 
Ljubljana, da ta naš protest tolmači pri 
ministrstvu prosvete. da to pouči finan
čno ministrstvo, da naj ne devlje prosvet
nih zadev v davčni vijak in naj UJU, po
verjeništvo Ljubljana vse ukrene, da se 
kolkovanje šolskih naznanil, oziroma iz
kazov o napredku takoj ukine, ker je to 
protiustavno proti zakonom, ki določajo, 
da je pouk prost. Ako se ne odpravi ta 
faksa, naj se pa odpravi tudi klasifikacija, 

ki izgubi s takim ukrepom ves pomen in 
podpira brezbrižnost ljudstva do šole. 

Glede učiteljic ženskih ročnih del je 
predlagal tovariš Šmajdek sledeče: Ker 
niso vse učiteljice ženskih ročnih del 
prevedene, prosi kamniško učiteljsko dru
štvo, naj UJU, poverjeništvo Ljubljana 
vpliva na merodajnem mestu, da bodo 
vse učiteljice ženskih ročnih del preve
dene. 

Članarina se plačuje četrtletno na
prej in znaša za celo leto 105 Din, in si
cer 100 Din članarina in 5 Din za rezervni 
sklad. Meseca aprila se plača 30 Din, si
cer pa 25 Din. 

Sklenilo se je, da se vrši prihodnje 
zborovanje meseca marca v Radomljah 

Končno se je predsednik zahvalil 
predavateljema in zborovalcem ter za
ključil zborovanje. 



lu Dopisnikom In društvom sporo
čamo, da zaključimo list ob torkih z ve
černo pošto, kar naj upoštevajo posebno 
društva pri vpošiljanju vabil za. zboro
vanja. S članki zaključimo poprej. 

— lu Klasifikacija v ponavljalni šoli in 
kolekovanje naznanil. Prosim v sledečih 
zadevah,pojasnila v listu. 1. Šolska nazna
nila v ponavljalnih šolah se izdajajo gla
som odredbe pokrajinske uprave za Slo
venijo oddelek za prosveto in vere štev. 
488 z dne 1. februarja 1922 samo enkrat 
letno, in sicer ob sklepu pouka te šole, ni 
pa pojasnila, kolikokrat naj se vrši klasi
fikacija v katalogu. Nekateri tovariši so 
mnenja, da se ponavljavce klasificira dva
krat letno, drugi pa samo enkrat. Kako je 
prav? Odgovor: Klasifikacija se vrši 31. 
januarja in koncem leta (aprila). 2. Odlok 
višjega šolskega sveta št. 316 z dne 12. 
januarja 1924 glede kolekovauja tudi ni 
povsem jasen. Prvič znači, da se i z k a z i 
0 šolskem napredku kolekujejo polletno 
a 5 Din; drugič pa š o l s k a n a z n a n i 
1 a. kjer se še niso nadomestila s knjiži
cami (brez pripombe letno ali polletno) 
a 5 Din. Odgovor: Kakor smo se infor
mirali izide o tem še eno navodilo. 

LISTNICA UREDNIŠTVA. 


